
گروه سینما و تلویزیون-فیلم کوتاه »بهتر از نیل آرمسترانگ« برنده تندیس بهترین 
فیلم و تندیس بهترین فیلم بخش درام جشنواره انگلیسی شد.

فیلم کوتاه »بهتر از نیل آرمســترانگ« به کارگردانی علیرضا قاسمی، برنده تندیس 
بهترین فیلم و تندیس بهترین فیلم بخش درام جشنواره ساوث پورت انگلیس شد.  

جشنواره بین المللی Southport انگلستان از تاریخ ۱۲ الی ۱۴ جولای برابر با ۲۲ 
تا ۲۴ تیرماه به دلیل شیوع ویروس کرونا به صورت آنلاین برگزار شده بود. ریاست هیات 
داوران جشــنواره ساوث پورت را تونی جردن فیلمنامه نویس انگلیسی به عهده داشت. 
»بهتر از نیل آرمسترانگ« تاکنون بیش از ۴۰ حضور بین المللی را تجربه کرده است. در 
خلاصه داســتان فیلم کوتاه آمده اســت: »چهار کودک قصد دارند پس از ســفر به ماه و 
شکست دادن یک مار خطرناک سرزمین سرخ را کشف کنند.« عوامل این فیلم عبارتند 
از نویســنده و کارگردان: علیرضا قاسمی، بازیگران: نوشیکا خداشناس، کیان  علی پناه، 
ایلیا حسنی، عسل شاکری و گلنوش قهرمانی مدیر فیلمبرداری: سروش علیزاده، تدوین: 
محمد نجاریان، طراح صحنه: پوریا اخوان، طراح لباس: اسما احمدی، موسیقی: سالار 
اصغری، طراحی گریم: بابک کشــن فلاح، صدابردار: هادی معنوی پور، طراحی صدا: 
علی رضا علویان، اصلاح رنگ: هوتن حق شــناس، مدیریت پس تولید: رها امیرفضلی، 
مدیر تولید و مجری طرح: علی نجاریان، دستیار اول کارگردان و برنامه ریز: پوریا موسوی، 
عکاس: شاهین دانشفر، جلوه های ویژه: هادی اسلامی، داریوش اسکوئی، طراح پوستر: 

آرمین رنگانی، تهیه کنندگان: حسن نجاریان، محمدرضا مصباح.

گروه ســینما و تلویزیون- فیلم »آن شــب« به کارگردانی کوروش آهاری اولین 
فیلم با تهیه کنندگی آمریکاست که مجوز اکران عمومی در ایران را دریافت کرده است.

بر اساس قوانین ایران، فیلمنامه آثار سینمایی نیز پیش از ورود به مرحله تولید باید 
مجوزهای لازم را دریافت کند. فیلم »آن شب« که محصول مشترک ایران و آمریکاست 
پیش از اعمال تحریم های جدی دولت ترامپ علیه ایران در اواخر ســال ۲۰۱۸ توانسته 
بود مجوزهای مورد نیاز را دریافت کند. فیلم هیجانی-ترسناک و روانشناختی »آن شب« 
سال گذشته و در بخش نگاه نو سی و هشتمین دوره جشنواره فیلم فجر نیز به روی پرده 
رفته بود. »آن شب« که در آمریکا مقابل دوربین رفته اولین ساخته بلند کوروش آهاری 
است که با بازی شهاب حسینی )برنده جایزه بهترین بازیگر جشنواره کن در سال ۲۰۱۶ 
برای فیلم فروشــنده( و نیوشا جعفریان همراه است و داستان آن درباره زوجی جوان و 
دختر یک ساله شان است که در یک هتل محبوس شده اند، در حالی که نیروهای بیگانه ای 

آن ها را وادار می کنند که با رازهایی که از هم پنهان کرده اند روبه رو شوند.
امیرعلی حسینی، آرمین مهر، گلبرگ خاوری، علی کوششی، لی لی ویکی، جرج 
مگوایر، الستر لیتم، مایکل گرم، جیا مورا و لیلا اوگانیان دیگر بازیگران این فیلم سینمایی 
هستند. همچنین الکس برتو، کوروش آهاری، جفری الارد، شریل استارولاکیس، آرمین 
امیری و محمد دُرمنش تهیه کنندگان این فیلم ســینمایی هستند. این فیلم اولین نمایش 
جهانی خود را در ماه ژانویه در جشــنواره فیلم ســانتاباربارا تجربه کرد، اما توزیع آن نیز 
همانند اغلب آثار سینمایی تحت تاثیر بحران جهانی شیوع ویروس کرونا قرار گرفت. 
»آن شــب« علاوه بر تبدیل شــدن به اولین فیلم به تهیه کنندگی آمریکا که در ایران اکران 
عمومی می شــود از مجموعه عوامل متنوعی نیز اســتفاده کرده است که اغلب آن ها از 

مهاجران قانونی ایرانی در آمریکا و ایرانی های متولد آمریکا هستند.

گروه ســینما و تلویزیون- خلاصه داستان »بچه زرنگ« اولین انیمیشن سینمایی 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان به کارگردانی هادی محمدیان منتشر شد.

خلاصه داســتان انیمیشــن ســینمایی »بچه زرنگ« که محصول مشترک کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان و کمپانی هنرپویا است به این شرح است: »محسن 
پسربچه ای است که عاشق ابرقهرمان های فیلم هاست و همیشه تلاش می کند تا با وسایل 
ابرقهرمانی اش به هرکس و هر چیزی کمک کند. اما در یک اتفاق نادر، محسن با حیوانی 
مواجه می شود که از گونه حیوانات منقرض شده ایران است. محسن تصمیم می گیرد تا 
به آن حیوان هم کمک کرده و او را به زادگاهش بازگرداند، اما سفر به دلِ جنگل، نبرد با 
شکارچیان و رویارویی با حیوانات منقرض شده دیگر، شروع یک ماجرای پیچیده برای 
محسن است ... .« »بچه زرنگ« که اولین انیمیشن سینمایی کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان است، توسط مجموعه »هنرپویا« در دست ساخت است، مجموعه ای که تا 
امروز تجربه ســاخت و عرضه فیلم های سینمایی »شاهزاده روم« و »فیلشاه« را به عنوان 

پرفروش ترین انیمیشن های تاریخ سینمای ایران، در کارنامه خود دارد.
هرچنــد اولویت محتوایی »بچه زرنگ« برای مخاطبان کودک و نوجوان طراحی 
شده است، اما پیش بینی می شود خانواده ها و مخاطبان حرفه ای سینمای ایران نیز از این 

انیمیشن سینمایی استقبال کنند.

گروه سینما و تلویزیون- در یک ابتکار کرونایی جدید، طرح »سینما روی آب« در 
پاریس اجرا شد و سینما دوستان ضمن رعایت فاصله گذاری اجتماعی در قایق هایی برقی 
به تماشای فیلم روی یک پرده شناور نشستند.با شیوع ویروس کرونا و آغاز دوره قرنطینه 
خانگی و فاصله گذاری اجتماعی پدیده »سینما ماشین« در کشورهای مختلف طرفدارانی 
را به دست آورد و محبوب شد. به لطف چنین ابتکاری، علاقمندان به سینما می توانستند از 
داخل خودروی شخصی و بدون این که با دیگر تماشاگران در تماس باشند، فیلم ها را روی 
پرده تماشا کنند. حال متولیان شهر پاریس با به راه انداختن سینما روی آب طرح ابتکاری 
دیگری را برای جذب مخاطب در دوره شــیوع کرونا کلید زدند.   در این طرح ابتکاری 
که افتتاح کننده برنامه تابستانی پلاژ پاریس ۲۰۲۰  بود، تماشاچیان با ۳۸ قایق برقی ضمن 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی به صورت رایگان به تماشای کمدی حمام بزرگ محصول 
ســال ۲۰۱۸ کشور فرانسه نشستند. هر قایق ظرفیت پذیرش نهایت ۶ نفر از اعضای یک 
خانواده یا دوستانی را داشت که از ناقل نبودن یکدیگر اطمینان داشتند.  ۱۵۰ صندلی نیز در 
حاشیه پرآب ترین رودخانه فرانسه تعبیه شده بود و دیگر علاقمندان می توانستند از آنجا فیلم 
را روی پرده شناور سینما روی آب، دنبال کنند.در برنامه پلاژ پاریس هر ساله قسمت هایی از 
رود سن با هدف ایجاد یک مرکز تفریحی به ساحل های مصنوعی تبدیل می شود. این برنامه 
تابستانی امسال با وجود شیوع کرونا از ۱۸ ژوئیه تا ۳۰ اوت )۲۸ تیر تا ۹ شهریور( برگزار 
می شود.با وجود آن که سینماها در فرانسه فعالیت خود را از سرگرفته اند اما به دلیل نگرانی ها 
درباره گسترش کرونا، با استقبال چندانی از سوی مخاطبان روبه رو نشدند. ویروس کرونا 

تاکنون جان بیش از ۳۰ هزار نفر را در این کشور اروپایی گرفته است.  

»بهتر از نیل آرمسترانگ« ۲ 
جایزه جهانی گرفت

خبری درباره اکران عمومی »آن شب« 
در ایران

انتشار جزئیات جدیدی از داستان 
»بچه  زرنگ«

»سینما روی آب«؛ ابتکار کرونایی پاریس 
برای جذب مخاطب
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کارگردان فیلم سینمایی »روباه«، گفت: فدریکو فلینی فیلمساز ایتالیایی در جایی گفته است فیلمسازی را باید با شلاق یاد داد اما واقعیت این است که او هیچگاه کارگاه آموزش فیلمسازی نداشت.

فلینی معتقد بود فیلمسازی را باید با شلاق یاد داد
بهروز افخمی: 

گروه ســینما و تلویزیون- بهروز 
افخمــی در برنامــه »نقدســینما« درباره 
تمرینات عملی فیلمســازی، اظهار داشت: 
بخــش عمده مباحثی که من مطرح می کنم 
خرافه شکنی است. علیه خرافه هایی است که 
در ذهن برخی برای فیلمسازی شکل گرفته 
و معتقدم اول باید آن خرافه ها را دور بریزیم 
تا بتوانیم با فیلمســازی آشنا شویم. یکی از 
خرافات متداول هم این است که فیلمسازی 
علم است می توان آن را در آکادمی آموخت. 
در حالی که فیملسازی یک مهارت است و 
آموزش آن فرمول بردار نیســت. هر جایی 
که فرمولی برای فیلمســازی به شما دادند، 
بدانید با کسی طرفید که خودش فیلمسازی 

بلد نیست!
وی افزود: اینکه فکر کنید با فراگرفتن 
مثلا متد استانیسلاوسکی بازیگر می شوید، 
به کل در اشتباهید و بازیگری صرفا با تمرین 
و تمرین حاصل می شــود. به کل می توانید 
متدهــای بازیگری را کنار بگذارید و به متد 
خود برســید. پس هیچ نمی توانید حتی نام 
استانیسلاوسکی به گوش تان نخورده باشد، 

اما بازیگر خیلی خوبی باشید.
این کارگردان ســینما در ادامه کلاس 
فیلمســازی خود گفــت: فدریکو فلینی 
فیلمســاز ایتالیایی در جایی گفته اســت 
فیلمسازی را باید با شلاق یاد داد اما واقعیت 
این اســت که او هیچــگاه کارگاه آموزش 
فیلمسازی نداشــت. فیلمی که در جلسه 
نخست می خواهیم به آن بپردازیم »شلاق« 
است که شاید کارگردانش این جمله فلینی را 
خوانده باشد!  فیلم داستان جوان بلندپروازی 
است که می خواهد در گروه موسیقی حضور 
درخشان داشته باشــد. به مدرسه معتبری 
می رود که اســتاد درآن از هر روش خشنی 
برای آموزش اســتفاده می کند. ما در دنیایی 
زندگی نمی کنیم که چنین اســتادانی داشته 
باشــیم. استادانی که هم کار را بلد هستند و 
هم می توانند با کتک زدن و فحاشی آموزش 
بدهند. دوران امروز اینگونه نیست. تصوری 
که ما از شاگرد استادی داریم، متمدنانه و بر 
پایه گفتگو شکل گرفته است. چون در دنیایی 
زندگی نمی کنیم که بتوان هنر را از راه سخت 
و تمرین های دیوانه کننده یاد گرفت، چه باید 
کرد؟ افخمی گفت: اگر کســی علاقمند به 
نویســندگی باشد و به من مراجعه کند به او 
می گویم برو از روی یک داستان خوب مانند 
»بارتلبی محرر« که ترجمه های خوبی هم از 
آن وجود دارد، رونویسی کن و مشق بنویس. 
همان طور بالزاک می گوید سخت ترین کار 
نویسندگی، به دست گرفتن مداد، نشستن 
پشت میز و ردیف کردن کلمات است. دقیقا 
هم منظورش شکل فیزیکی نوشتن است. 
درباره جنبه هایی از فیلمســازی که دیگری 
نمی تواند با خشونت آن را به شما بیاموزد، 
شــما خود باید به خودتان سخت بگیرید و 
به تعبیری خشونت کنید. رونویسی از روی 
دست نویسندگان بزرگ،  هم شما را پوست 
کلفت می کند، هم دســت تان را به صورتی 
جادویــی عادت می دهد به نوشــتن و هم 
ممکن است جنبه انتقادی ذهن تان را فعال 

کند.
سینمای اجتماعی از آپارتمان تا 

جنوب شهر
در ادامه برنامه، امیررضا مافی مجری 

»نقد سینما« در بخش نخست برنامه میزبان 
آرش خوشــخو و پوریا ذوالفقاری منتقد 
سینما بود و با آن ها در موضوع فیلم سینمایی 

»شنای پروانه« به گفتگو نشست.
ذوالفقاری گفت: »شــنای پروانه« در 
میان موج فیلم هایی که در ســال های اخیر 
ایجاد شده و به طبقات فرودست ، عصیان ها 
و ناهنجاری هــای آن ها پرداخته اند، فیلمی 
اســت که سازنده اش شناخت خوبی از این 
طبقه دارد. این نکته را حتی اگر مستندهای 
قبلــی محمــد کارت را هم ندیده باشــیم 
می توانیم تأیید کنیم. نکته ها و جزییاتی در 
روابط آدم ها در فیلم هســت که این مسئله 
را تأیید می کند. معتقدم بدون شــناخت از 
این طبقه فیلم می توانســت تبدیل به یک 
کمدی ناخواســته شــود. با این مقدمه در 
مجموع »شــنای پروانه« را در تماشای اول 

فیلم موفقی می دانم.
این منتقد ســینما، گفت: با این وجود 
»شنای پروانه« هم از آسیب های متداول این 
جنس فیلم ها رنج می برد،  به علاوه اینکه از 
بابت مســئله سانسور هم فیلم آسیب دیده 
اســت. در این بخش آرش خوشخو هم در 
مقدمه صحبت های خود با تأکید بر اینکه فیلم 
»شنای پروانه« را در جشنواره فجر دوست 
داشته اســت گفت:  من هم معتقدم فیلم به 
نسبت فیلم های مشابه، تصویر واقعی تری از 
طبقه فرودست ارائه می دهد. بعد از سال ها 
حکم روایی طبقه متوسط در سینمای ایران 
کــه منبعث از دولت های وقت بود، در دهه 
۹۰ طبقه فرودســت تبدیل به طبقه اصلی 
ســینمای ایران شده اســت. به صٌورتی که 
داستان های این طبقه برای مخاطب هم گویا 
جذاب تر شده است. در این موج جدید که 
فیلمسازانی چون سعید روستایی و هومن 
ســیدی هم فیلم های موفقی ساخته اند، به 
نظرم محمد کارت تا به اینجا موفق تر ظاهر 
شده است.وی افزود: محمد کارت به واسطه 
مستندهایی که پیش تر ساخته بود، از نزدیک 
با طبقه فرودســت آشــنایی دارد و با آن ها 
زندگی کرده اســت. همین سابقه موجب 
شــده است امتیاز اول »شنای پروانه« همین 
باورپذیــر بودن و واقعی بــودن روایت آن 
باشد، اما این همه چیز نیست. فیلم حرکت 
پویــا و اتفاق ایدئولوژیکــی دارد که آن را 
نسبت به نمونه هایی مانند »مغزهای کوچک 
زنــگ زده« و »ابدویــک روز« متمایز کرده 
اســت. خوشخو در ادامه در پاسخ به سوال 
امیررضا مافی درباره دلیل چرخش دوربین 
سینمای ایران از طبقه متوسط به سمت طبقه 
فرودســت گفت: فکر می کنم مشــکلات 
کشــور در حوزه اقتصاد و معشیت در کنار 
تلاطم هایی که در ســطح جامعه شاهدش 
هستیم باعث شده اســت طبقه فرودست 
در معادلات سیاسی و اجتماعی هم به طبقه 
اصلی تبدیل شــود که بــه تبع در معادلات 
سینمایی هم این تغییر را شاهدیم. مضاف بر 
این مسئله معتقدم سینمای اجتماعی ایران 
از ســوژه های طبقه متوسط اشباع شده بود. 
از این منظر طبقه فرودســت دریچه تازه ای 
را به روی سینمای ایران باز کرد که از منظر 
جذب سرمایه گذار و مخاطب برای اقتصاد 
ســینمای ایران هم بسیار موثر بود.در ادامه 
برنامه پوریا ذوالفقاری با اشــاره به مشکل 
مشــترک فیلم های مرتبط با طبقه متوسط و 

فیلم های طبقه فرودســت در سینما، گفت: 
وقتی قرار اســت فیلم اجتماعی ســاخته 
شــود یعنی می خواهیم سراغ معضلات و 
مشــکلات اجتماعی برویم. مشکلاتی که 
درصــدی قابل توجــه از جامعه درگیر آن 
است. مانند »زرد قناری« که در مقطعی دست 
روی افرادی گذاشته بود که با هدف زندگی 
بهتر از شهرستان به تهران می آمدند و این در 
آن ســال ها یکی از مسائل روز جامعه ایران 
بود. در ســینمای اجتماعی قرار است ما به 
فقــر، مهاجرت، بی عدالتی و مباحثی از این 
دســت پرداخته شود.در همه جای دنیا هم 

همین است.
این منتقد ســینما افزود: در سینمای 
ایران اما به دلایلی همچون نگرانی مدیران، 
محافظه کاری، با ذره  بین خواندن فیلمنامه ها 
و غیره،بــه جای آنکه یک معضل تبدیل به 
یک معضل عمومی در جامعه شــود، همه 
چیز اســتثنایی می شود و دست آخر گویی 
ما با یــک نمونه خیلی خاص مواجهیم که 
گویی نمی تــوان آن را به جامعه تعمیم داد. 
این مسئله در ســینمای اصغر فرهادی هم 
قابل طرح اســت. در ایــن رویکرد در آخر 
همه تقصیرها به یک فرد تقلیل پیدا می کند 
در حالی که مثلا در مواجهه با نمونه موفقی 
مانند »دزد دوچرخه« دســیکا، مخاطب در 
پایان احســاس می کند چقدر مشابه چنین 
پدری می تواند در این جامعه وجود داشــته 
باشــد. خوشــخو در مخالفت با این زاویه 
نگاه ذوالفقاری توضیح داد: اتفاقاً  فیلم »دزد 
دوچرخه« به دلیل همیــن تعمیم پذیری با 
انتقادات زیای مواجه شــد و عده ای معتقد 
بودند فیلم، فــرد را قربانی جامعه می کند. 
یک فیلمساز بزرگ می گوید جامعه مردم را 
قربانی نمی کند، ســقوط ابتدا در درون آدم 
اتفاق می افتد، شــرایط بیرون باعث بروز و 
تجلی آن می شود. درباره سینمای فرهادی 
هم فکر می کنم این نگاه تعمیم گرایانه وجود 
دارد. مانند فیلم »فروشنده« که اتفاقاً داستانش 
روایت یک موقعیت بسیار خاص و استثنایی 
اســت اما وقتی فیلم را می بینید احســاس 
می کنید چه جامعه بدی است! حتی گاهی 
موقعیت داستانی در فیلم های فرهادی آنقدر 
خاص می شــود که طرح سوال های کلی بر 
مبنای آن به نظرم صورت غش در معامله پیدا 
می کند! وی افزود: در فیلم محمد کارت هم 
ما با یک قهرمان مواجهیم. فردی که از جایی 
به بعد تصمیم می گیرد خودش گلیمش را از 
آب بیرون بکشــد اما می ترسد که گیر بیفتد 
و همین ترس باعث می شود باهوش عمل 
کند. مجبور می شود شریف باشد. سینمای 
اجتماعی ســال ها بعد از »سلطان« مسعود 
کیمیایی، با حضور جواد عزتی در »شــنای 
پروانه« یک قهرمان مــدرن و امروزی پیدا 
کرده است که با مناسبات اجتماع امروز وارد 
تعامل می شــود و براساس کنش و واکنشی 

که دارد مخاطب را راضی می کند.
کیفیت بــازی بازیگران در »شــنای 
پروانه« بخش پایانــی میز نقد فیلم بود که 
ذوالفقاری درباره آن گفت: تعداد بازیگران 
ایران به نسبت تولیدات سینما کمتر است و 
همین باعث تعدد نقش آفرینی آن ها می شود. 
به همین دلیل شمایل و حالات یک بازیگر 
بیش از اندازه برای مخاطب آشنا می شود و 
گاهی پیش بینی پذیر هم می شود. این ایراد 

به بازی بازیگری مثل جواد عزتی که اتفاقا 
در این فیلم خوب بازی کرده، بر نمی گردد 
و مربوط به شــرایط ســینما است. فارغ از 
این نکته، درباره »شــنای پروانه« استفاده از 
ترکیب بازیگران یکی از هوشــمندی های 
کارگردان بوده اســت. آرش خوشخو هم 
در ادامــه گفت: بازی طنــاز طباطبایی در 
این فیلم بســیار خوب است و خوشحالم 
که بالاخره سیمرغ گرفت. کمااینکه پیش تر 
در فیلم »خشم و هیاهو« که فیلم خوبی هم 
نبود، بازی طناز طباطبایی درخشــان بود و 
در آن ســال به طرز عجیبی هیأت داوران 
فجر ترجیح داد جایزه را به پریناز ایزدیار 

برای نقش معمولی اش در »ابد و یک 
روز« بدهد.

پوریا ذوالفقاری با اشــاره به 
فیلمنامه »شنای پروانه« گفت: این 
معضل در بسیاری از فیلمنامه های 
ســینمای ایران وجود دارد که در 
ابتدا مشکلی طرح می شود و در 
یک ربع پایانی فیلم شاهد حل 
شدن مشکل هستیم و گویی 
بیــن این دو بخــش صرفاً 
پر شده اســت. در اینجا هم 
احساس می کنم کاراکتر جواد 
عزتی مرحله به مرحله به آنجا 

که باید نمی رسد. 
دانش بنیان  سینمای 
و لزوم عبور از اقتصاد نفتی

»سینما صنعت خلاق« عنوان پرونده 
ویژه این قسمت از »نقدسینما« بود. امیررضا 
مافی در این بخش میزبان پرویز کرمی دبیر 
ستاد »فرهنگسازی اقتصاد دانش بنیان« بود تا 

درباره »سینمای اقتصاد« به گفتگو بنشینند.
پرویز کرمی در ابتدا در توضیح جایگاه 
ســتاد تحت مدیریت خود گفت: معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهور از ستادهای 
مختلفی تشکیل شده است که فناوری های 
راهبــردی کشــور را در حوزه های کلان 
ملی سیاســت گذاری و اجرایی می کند. در 
همین راســتا معاونت علمی در این سال ها 
به این نتیجه رســید که برای تبدیل علم و 
فنــاوری به یک گفتمــان غالب در جامعه 
باید از تمام ظرفیت های فرهنگی و هنری 
استفاده کند. ســتاد »فرهنگسازی اقتصاد 
دانش بنیان« در همین راســتا شکل گرفت.

کرمی در ادامه ضمن تشریح فرآیند قانونی 
و بستر اقتصادی شکل گیری فعالیت های 
»دانش بنیــان« در صنایع مختلف کشــور 
درباره نســبت »سینما« با این حوزه گفت: 
در این راســتا معاونت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهور به »سینما« و دیگر صنایع 
خلاق هم به عنوان بازار کار نگاه می کرد تا 
برای اشــتغال مهیا شود و هم به عنوان یک 
صنعت مهم و پولســاز به آن توجه داشت 
به گونه ای که خدمات متقابلی میان صنعت 
سینما و معاونت علمی وجود داشته باشد. 
ســینمای ایران جایگاه بسیار خوبی در دنیا 
دارد و توانسته اسکار و بسیاری جوایز معتبر 
بین المللی را هم در ویترین خود داشته باشد. 
اما یک چالش بزرگ سینمای ما داشت و آن 
فردمحور بــودن آن بود. ما چیزی به عنوان 
کمپانی و استودیو سینمایی نداشتیم و اتفاقا 
معضلات و آسیب های اصلی سینمای ایران 
هم از همین منظر است. وی ادامه داد: وقتی 

می گوییم سینما یک صنعت پولساز است 
به این معنا اســت که هم می توان اشــتغال 
برای گــروه زیادی از افراد ایجاد کند و هم 
مــا به ازای آن می توانــد درآمدهای کلانی 
را نصیب کشــور کند. معاونت علمی برای 
اینکه بتواند هم سرریز فناوری را در سینما 
داشته باشد و هم بازار کار به وجود بیاورد این 
تعامل را شکل داده است.کرمی توضیح داد: 
همان طور که ما در حوزه اقتصاد دانش بنیان 
اکوسیستم لازم را نداشتیم و معاونت علمی 
تلاش کــرد در کنار دانشــگاه ها، پارک ها 
فناوری، شــتاب دهنده و اســتارت آپ ها 
را شــکل دهــد و از فعالیت آن ها حمایت 
کند، این اکوسیســتم باید در دل ســینمای 
ایران هم شــکل بگیرد.امــروز مقدماتی 
در این زمینه صــورت گرفته اما این هنوز 
همه گیر نشده است.وی درباره تجربه های 
خارجی درباره شکل گیری این اکوسیستم 
توضیح داد:همین طور که در حوزه فناوری 
ما نمونه »سیلیکون ولی« را داریم و بسیاری 
از شــرکت ها به دنبال نمونه بــرداری از آن 
هستند، در سینماها تجربه های مشابهی را در 
هالیوود و بالیوود داریم. حتما سینماگران ما 
رفته اند و این محیط ها را از نزدیک دیده اند. 
به عنوان مثال می دانیم رضا میرکریمی امروز 
یکی از کارگردانان خوب و حتی بین المللی 
سینمای ایران است اما امروز فعالیت های او 
محدود به یک دفتر کار است. آیا او می تواند 

بازاریاب خوبی هم برای آثار خود باشد؟
دبیر ســتاد »فرهنگســازی اقتصاد 
دانش بنیــان«، گفت: دکتر ســتاری معاون 
علمی و فناوری ریاست جمهوری جمله ای 
دارد که می گوید با پول دولت نمی توان فیلم 
ساخت و فیلم ساخته شده با پول دولت هم 
فروش نمی رود. این جمله کاملًا درســت 
اســت چه اینکه ما در حوزه صنایع خلاق 
در جهان، این شرکت ها و کمپانی ها هستند 
که نبض بازار را در اختیار دارند و هیچ چیز 
ابلاغی نیست. در ایران هم باید همین اتفاق 
را شــاهد باشیم که تحقق آن لوازمی دارد و 
یکی از آن ها ورود صنوف مختلف سینمایی 
به عرصه شکل گیری این زیست بوم است. 
مراکز کار جمعی، اســتارت آپ ها، مراکز 
نوآوری و شتاب دهنده ها باید در این حوزه 
شــکل بگیرند و این کار را هم چهره های 
شــاخص یا همان ســلبریتی های حوزه 
سینما باید انجام دهند.کرمی درباره راهکار 
اجرایی شــدن این ایده ها هم گفت: در این 
زمینه معاونت ســینمایی و معاونت علمی 
باید کمیته ای تشکیل دهند تا فعالیت هایی 
به صــورت پایلوت در برخی اســتان ها و 
شهرستان ها شکل بگیرد. صداوسیما و خانه 
سینما می توانند فعالیت های صورت گرفته 
در این حوزه را معرفی و تبلیغ کنند. ما امروز 
شرکت های خوبی در حوزه انیمیشن داریم 

که می توانند نمونه همین رویکرد باشند.

 درباره جنبه هایی از فیلمسازی که دیگری نمی تواند با خشونت آن را 
به شما بیاموزد، شما خود باید به خودتان سخت بگیرید و به تعبیری 
خشونت کنید. رونویســی از روی دست نویسندگان بزرگ،  هم شما 
را پوســت کلفت می کند، هم دســت تان را به صورتی جادویی عادت 
می دهد به نوشتن و هم ممکن است جنبه انتقادی ذهن تان را فعال کند.

»خانهامن«ازچهحرفمیزند؟ گروه سینما و تلویزیون- این روز ها 
عوامل و بازیگران سریال »خانه امن« در 

تهران مشغول تصویربرداری هستند.
در سال های اخیر ابوالفضل صفری 
تهیه کننده جوان تلویزیون به همراه احمد 
معظمی در مقام کارگردان و مرتضی متولی 
در مقام مشاور تهیه و تولید، سه گانه ای را 
با موضوعات امنیتی برای تلویزیون تولید 
کرده اند. آن ها در اولین پروژه که »ســارق 
روح« نام داشت، سراغ فرقه های انحرافی 
رفتند. این اثر ژانر مهیج و معمایی داشت و 
برگرفته از یک ایده پژوهش محور بود. این 
مجموعه به موضوع امنیت نرم و آسیب های 
اجتماعی می پرداخــت. دانیال حکیمی، 
محمــود پاک نیــت، نگیــن معتضدی، 
علیــرام نورایی و کمند امیرســلیمانی از 
جمله بازیگران این سریال بودند.در ادامه 
خبر هایی مبنی بر شــروع نگارش فصل 
دوم این ســریال تلویزیونــی به میان آمد؛ 
اما پس از مدتی شاهد تولید سریال »ترور 
خاموش« بودیم. در این ســریال مافیای 
موادمخدر به تصویر درآمد. این ســریال 
چند آســیب اجتماعی جدی را همزمان 
مورد بحث و بررســی قرار داد؛ معضلات 
و ناهنجاری هایی مثل کودک همســری، 
طلاق، مواد مخدر و حاشیه نشینی. حمید 
عطایی، امیرمحمد زند، پرویز فلاحی پور، 
پریوش نظریه، ســتاره اســکندری، رضا 
مولایی، سامیه لک، مهدخت مولایی، ژیلا 
آل ارشاد، مریم بوبانی، نازنین فراهانی، رویا 
میرعلمی و حمید شــریف زاده در »ترور 

خاموش« به ایفای نقش پرداختند.
حالا در سومین همکاری، این گروه 
دســت روی ماجرای داعش گذاشته اند 
و »خانه امن« با محوریت جاسوســی و 
امنیتی، سوژه داغ خاورمیانه را هدف گرفته 
است. حسین تراب نژاد نویسنده خوشنام 
این ژانر در ســینما و تلویزیون شــناخته 
می شود. قصه این مجموعه که این روز ها 

در تهران تصویربرداری می شود، طرحی از 
مرتضی اصفهانی اســت که به عنوان ناظر 
پروژه در کنار عوامل این سریال تلویزیونی 
قرار دارد. کامیاب متولی مدیریت تولید را 
برعهده دارد و احمــد گودرزی نیز مدیر 
تصویربــرداری »خانه امن« اســت. این 
ســریال به تهدیدات داعــش و حمایت 
کشــور های غربــی و کمک هــای مالی 
منطقه ای به این گروه تروریستی می پردازد. 
این سریال امنیتی و جاسوسی، خط اصلی 
قصه اش سناریوی آمریکا برای ناامنی خانه 
امن ما، ایران است. همان طرح آمریکایی- 
عربی که در حقیقت برای ناامن کردن ایران 
در دستور کارشــان قرار داده شده و جزو 
اهداف شوم و شیطانی شــان بود. »خانه 
امن« از تولیدات گروه فیلم و سریال مرکز 
سیما فیلم اســت. این مجموعه جزو آثار 
پرلوکیشن تلویزیون محسوب می شود که 
در چند شهر تصویربرداری آن انجام گرفته 
اســت. بیش از ۵۰ بازیگر جلوی دوربین 

احمد معظمی رفته اند.
گفتگو بــا مامــوران امنیتی 

سریال خانه امن ؛
معظمــی کارگردان ایــن اثر درباره 
ساخت سریال »خانه امن« گفت: بعد از 
سریال »سارق روح« که به موضوع فرقه ها 
پرداخت، در ســریال »ترور خاموش« به 
حــوزه مواد مخدر و مافیا پرداختیم و حالا 
خانه امن تکمیل شده دو سریال قبلی است.
وی افزود: ما در سریال »خانه امن« 
بــه موضوع داعش و شستشــوی مغزی 
بیشتر پرداخته ایم و نیرو های امنیتی درگیر 
ماجرا های داعشی هستند. معظمی عنوان 
کرد: »خانه امن« ســریالی پربازیگر و پر 
لوکیشن اســت و به شدت میزانسن های 
ســختی دارد؛ متنی که توسط آقای تراب 
نژاد نوشته شده با میزانسن خاصی نگارش 

شــده است. اگر در اجرای صحنه ها مقدار 
کوچکی اشتباه شود، حق مطلب کلیتی که 
در ذهن نویسنده و طراح بوده، به هیچ وجه 
ادا نمی شود. این کارگردان توضیح داد: به 
همین خاطر ســاخت این نوع قصه ها نیاز 
به تفکر و مشــورت فراوان با نویسنده و 
طراح دارد. معظمی بیان کرد: همیشه دنبال 
کار های سخت هستم و سعی می کنم اثری 
که می سازم از کار قبلی یک پله بهتر باشد. 
"خانه امن" از دو ســریال قبل ســخت تر 
اســت، البته بازیگران این ســریال بسیار 

حرفه ای و بدون حاشیه هستند.
پرویز فلاحی پــور چرا نقش 

قاضی را پذیرفت؟
پرویز فلاحی پور پیرامون چگونگی 
حضورش در ســریال »خانه امن« گفت: 
پیــش از این پــروژه در ســریال »ترور 
خامــوش« با احمد معظمــی همکاری 
داشتم. ســریال »خانه امن« ادامه »ترور 
خاموش« در حوزه امنیتی و جاسوســی 
اســت و من با خواندن فیلمنامه و همین 
طور تجربه همکاری با معظمی حضور در 
این ســریال را پذیرفتم. وی ادامه داد: این 
نخستین بار است که نقش یک قاضی را ایفا 
می کنم. این نقش چالش ها و سختی های 
خودش را دارد؛ اما من به دلیل همین تفاوت 
و دغدغه هــا این نقش را پذیرفتم. فلاحی 
پور درباره سایر فعالیت های خود در عرصه 
بازیگری اظهار کرد: به تازگی پیشنهاداتی 
داشتم، اما به دلیل همزمانی تصویربرداری 
با »خانه امن« آن ها را قبول نکردم. همیشه 
سعی می کنم فقط در یک کار حضور داشته 
باشــم تا اینکه چند نقش را همزمان بازی 
کنم. بازیگر سریال »ترور خاموش« درباره 
شیوع بیماری کرونا و تصویربرداری »خانه 
امن« اضافه کرد: در پشــت صحنه تمامی 
عوامل پروتکل های بهداشــتی را رعایت 

می کنند. همه عوامل پشت دوربین ماسک 
می زنند و خوشبختانه هر روز تب ما چک 

و نکات بهداشتی رعایت می شود.
نگاه حمیدرضا پــگاه به این 

سریال  
حمیدرضا پگاه هم درباره ســریال 
»خانــه امن« توضیح داد: من شــبیه این 
نقــش را بازی کرده بــودم، اما در »خانه 
امــن« روابط خانوادگی این مامور امنیتی 
که نقش آن را ایفا می کنم پررنگ تر اســت 
و با ماجرای داعش مواجه می شــود. وی 
افزود: بــا توجه به تیم و عوامل ســریال 
»خانــه امن« امیــدوارم کار قابل قبول و 
مــورد توجهی برای مخاطب باشــد. این 
بازیگر درباره آخریــن کار خود ادامه داد: 
آخرین کارم ســریال »هست و نیست« 
آقای سهیلی زاده بود، پیشنهاداتی داشتم، 
اما جذاب نبودند. چند بار قرار بود با آقای 
معظمی همکاری داشــته باشم، اما شرایط 
مهیا نشد و اولین همکاری ما در خانه امن 
شــکل گرفت.پگاه درباره ساخت آثاری 
با موضوعــات امنیتی اظهار کرد: کار های 
امنیتــی جذابیت و پیچیدگی خاص خود 
را دارنــد. البتــه به خاطــر محدودیت ها 
نمی توانیــم در بخش هایی ورود کنیم و به 
همین خاطر این آثار کمتر ساخته می شود.

بازیگر سریال »آوای باران« درباره 
جذابیت سریال های امنیتی گفت: قصه های 
پلیسی و معمایی همیشه جذابیت خودش 
را دارد و بخش اکشــن و معمایی آن باعث 

می شود مخاطب با آن ارتباط برقرار کند.
امین زندگانی مأمور شد

امین زندگانی بازیگر ســریال خانه 
امن، درباره حضــورش در این مجموعه 
گفت: زمانی که مشــغول بازی در سریال 
»ملکاوان« بــه کارگردانی آقای معظمی 
بودم، ایشــان درباره ادامه فاز تولید سریال 

»تــرور خاموش« با من صحبت کردند و 
توافقاتی برای حضور در این مجموعه انجام 
شد که اگر سر کار دیگری نباشم با یکدیگر 
همکاری کنیم.وی ادامه داد: دی ماه ۹۸ من 
به پروژه ملحق شــدم و فیلمنامه را مطالعه 
کردم. البته من ســال ها برای چنین نقشی 
پیشنهاد داشتم، اما هیچ وقت فیلمنامه من را 
جذب نمی کرد. نویسنده این سریال متبحر 
است و در این زمینه کارنامه درخشانی دارد 
و سریال های قبلی او نیز با استقبال مخاطبان 
همراه شــده است. برای همین حضور در 
این پروژه را پذیرفتم.بازیگر سریال »پناه 
آخر« درباره نقش خود در سریال »خانه 
امــن« اظهار کرد: فقــط می توانم در این 
حد بگویم که نقــش یک مامور امنیتی را 
بازی می کنم که وارد یکســری مســائل 
خاص می شــود.زندگانی درباره استقبال 
مخاطبان از سریال های امنیتی توضیح داد: 
کار های پلیسی و امنیتی در تمام دنیا همیشه 
مخاطب داشته و جذاب بوده اند. در ایران 
هم تولیداتی داشــتیم که جنبه معمایی و 
پلیسی داشته و مردم با آن ها ارتباط برقرار 
کردند.وی افــزود: البته محدودیت هایی 
برای ســاخت این آثار وجود دارد؛ چرا که 
نگاه ها، نگاه های خاص و متفاوتی است. 
بعضی اوقات این محدودیت ها کار را برای 
سازنده سخت می کند. همچنین برخی از 
ارگان های نظامی و انتظامی تمایل ندارند 

قهرمان پروری در آن ها اتفاق بیفتد که یکی 
از ویژگی های این ژانر کاری است و خیلی 
دوست دارند حقیقت قصهِ ماموران امنیتی 
حفظ شود. درصورتی که اگر به یک زبان 
مشترک برسیم، بعضی اوقات این قهرمان 
بازی هــا برای دراماتیک کردن یک اثر نیاز 
است. زندگانی درباره رعایت پروتکل های 
بهداشتی سر صحنه فیلمبرداری بیان کرد: 
با شیوع اولیه کرونا به تصمیم تهیه کننده و 
عوامل یک توقف کوتاه در تصویربرداری 
داشــتیم. پــس از مدتی با آغــاز دوباره 
تصویربــرداری، تیم »خانــه امن« تمام 
پروتکل های بهداشتی را رعایت می کنند. 
گروه مدام در حال ضدعفونی کردن صحنه 
هســتند و فقط ما بازیگران به سبب ایفای 
نقش ماســک نمی زنیم. وی درباره اینکه 
برخی ها عنوان کردند کار تولید سریالها باید 
متوقف شــود، ادامه داد: عرضه و تقاضا در 
شغل ما به روز است. اگر تولید نداشته باشیم 
در کنار آن خوراک فرهنگی نداریم؛ چون 
ما ذخیره ای نداریم. اگر سریال و فیلم های 
تولید شــده و آماده پخش از سال های قبل 
داشــته باشیم، شــرایط متفاوت می شود. 
حتی سال گذشته به دلیل شرایط اقتصادی 
و هزینــه تولید، فیلم و ســریال های کمی 
ساخته شد و بسیاری از عوامل و بازیگران 
در کاری حضور نداشتند و با شیوع کرونا 

تولیدات کمتر از سال های گذشته شد.
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